

African Group

PROPOSED COMMENTS AND AMENDMENTS FROM THE BUREAU OF THE AFRICAN GROUP TO THE WSIS TUNIS, 1-3 SEPTEMBER 2003

Review of the Summit's draft Declaration of principles

The African group that met in Paris and was composed of the members of the Bureau of Bamako 2002 and participants to the Intersessional meeting adopted a list of 21 priorities for the continent.

This list of priorities was posted on line on the AISI discussion list during one month to inform a larger public (governments, private sector, and civil society) to collect their impressions, commentaries and contributions. 9 super priorities came out of these discussions that could serve during negotiations at the Summit.

The exhaustive review of all priorities permitted to show that these priorities in their majority responded to African preoccupations. The set of 21 priorities was used by the Bureau in the analysis of the draft Declaration of principles and Action plan of the Summit.

The priorities adopted in Paris are the following:

1. Infrastructure and maintenance of infrastructure and equipment
2. Human resource development and capacity building

3. Gender issues and women empowerment in ICTs uses
4. Partnership between public and private sectors
5. Debt conversion (to backup ICTs development)
6. Environment protection
7. Open and free software
8. National information and communication strategies with special support to the African Information Society Initiative (AISI)
9. Sectoral applications
10. Support to NEPAD
11. Digital Solidarity Fund
12. Technology transfer, particularly South to South transfer
13. Research and Development
14. Investment strategies
15. Content development
16. Internet governance
17. Relations between traditional media and new ICTs
18. Legislative and regulatory framework
19. Intellectual property rights
20. Security
21. Regional cooperation

The remarks and other improvement propositions only concern the points that Africa wishes to see improve. The Bureau in this exercise avoided reviewing all adopted points.

1. Infrastructure and maintenance of infrastructure and equipment

- This aspect is dealt with in paragraphs 17, 18 and 19.
- Paragraph 20: could be moved to the action plan; on the other hand, the following text in the action plan (chapter A paragraph 1) could become paragraph 20 of the Declaration: "The Declaration of Principles can be translated into concrete actions by promoting the use of ICT-based products, networks, services and applications in order to create a measurable impact on societal development, and achieve development goals."

2. Human resource development and capacity building

This aspect is dealt with in the paragraphs 30, 31, 33A, 33B, 33C and 33D,

3. Gender issues and women empowerment in ICTs uses

This aspect is considered as being transversal to all issues and is developed in the action plan

4. PPP

The Bureau recommends adding the following 4 elements:

- PPP with international considerations and ramifications-rules of transparency, enabling environment, etc.
- North-South partnership in promoting investments
- partnership with the civil society for the promotion of a bound economy
- PPP in the management of universal goods as Internet

5. Debt conversion (to backup ICTs development): appears in action plan

6. Environment protection: appears in action plan

7. Open and free software: appears in action plan

8. National information and communication strategies with special support to the African Information Society Initiative (AISI):

- The elements on national strategies of information and communication appear in chapter 6, paragraph 41. They are however drowned in this big chapter of several pages. The Bureau recommends that they be separated to make them clearer.
- The element on support to AISI should be separated from the elements on national strategies and should be incorporated into chapter 10, paragraph 53 on “international and regional cooperation” of the draft declaration and into 2 action plan parts: chapter 3 paragraph 18 and chapter 10 paragraph 44.

9. Sectoral applications: This element appears in chapter 7 paragraph 46. The element on the "Handicapped" appears in paragraph 14 in the action plan

10. Support to NEPAD: move to chapter 10, paragraph 53, "international and regional cooperation ". The new modified paragraph should read: ... In this sense, we will take measures, among which we will consider a " Fund for the Information Society" [" Digital Solidarity Fund"] in order to facilitate [and to

support the ongoing projects within the ITU, UNESCO, the AISI and NEPAD in the following domains]:...

11. Digital Solidarity Fund: This element is dealt with in chapter 10, paragraph 53 and in the action plan. The Bureau asks Senegal to take all measures necessary to:

- send the official document on the digital solidarity Fund to the WSIS Secretariat in Geneva and to all African countries
- distribute it on all lists among which the AISI list
- take the lead during PrepCom3 to sensitize all stakeholders and to do the necessary lobbying in order to attract a bigger support to the digital solidarity concept

12. Technology transfer, particularly South to South transfer: This element is dealt with in paragraphs 20, 33B, 53 and in the action plan.

13. Research and Development: These elements are dealt with in paragraphs 33B, 47 C and in the action plan

14. Investment strategies: This element appears to the paragraphs 19, 33B, 41D and in the action plan

15. Content development: Is dealt with in chapter 8 and in the action plan

16. Internet governance: This element is taken into account in chapter 44 and its variants, 44A and 44B. The Bureau asks the African participants to be heedful and to note that chapter 44 has been decreed as the one reflecting the majority opinion of countries from the South.

17. Relations between traditional media and new ICTs: This element appears in chapter 8a, paragraph 51. To be inclusive, the Bureau recommends to remove “such as”

18. Legislative and regulatory framework: These elements are dealt with in chapter 6, paragraphs 38A, 38+40 and in the action plan. The Bureau noted that the biggest part of the document deals only with conditions to have open markets, which seems to be excessive. This paragraph should be reduced. The Bureau also recommends making the different elements of the paragraph as the national strategies, the rights of ownership intellectual, the Internet governance, the management of the frequencies, etc. more evident.

19. Intellectual property rights: This element is dealt with in paragraph 40C and in the action plan.

20. Security: This element is taken into account in Chapter B paragraph 10, chapter 5 paragraphs 34 and 35C and in the action plan. The Bureau noted that the notion of "terrorism" as placed in this document doesn't seem suitable and recommends removing it.

21. Regional cooperation: This element is dealt with in chapter 10 and in the action plan.

Review of the Summit's draft Action plan

While reviewing the action plan, the Bureau realised that important actions that should be taken into account considering the specificity of Africa as the most affected continent by the digital divide were omitted, and proposes the following amendments:

- Add to chapter 3, paragraph 18 on the promotion of ICTs for development:
- "(i) Provide continued support to the African Information Society Initiative (AISII) in its efforts to promote ICT for development in Africa"
- Add to chapter 10, paragraph 44 on regional and international cooperation: "(d) Develop and strengthen cooperation at national, regional and international levels through existing initiatives such as the African Information Society Initiative (AISII) and the New Partnership for African Development (NEPAD)"
- Add to chapter E, paragraph 48 on the second phase of the Summit: "(e) Set up an international committee for monitoring, follow up and evaluation of projects to be implemented within or in the framework of the digital solidarity fund or any other fund to be put in place"

**Commentaires et amendements du Bureau africain
réuni à Tunis du 1 au 3 septembre 2003**

I.

Examen du projet de Déclaration de principes du Sommet

Le groupe africain qui s'était réuni à Paris et qui était composé des membres du Bureau de Bamako 2002 et des participants à l'Intersession avaient adopté une liste de 21 priorités pour le continent.

Cette liste de priorités a été mise en ligne sur la liste de discussion AISI pendant un mois pour informer un public plus large (gouvernements, secteur privé, société civile) et recueillir ses impressions, commentaires et contributions. Ces discussions ont permis de dégager 9 super priorités qui pourraient servir aux négociations du Sommet.

L'examen exhaustif de toutes les priorités a permis de relever que leur traitement répondait, pour la grande majorité, aux préoccupations africaines. L'ensemble des 21 priorités a été utilisé par le Bureau dans l'analyse des projets de Déclaration et de Plan d'Action du Sommet.

Les priorités adoptées à Paris sont les suivantes :

1. Infrastructure et maintenance des infrastructures et du matériel
2. Développement des ressources humaines et renforcement des capacités
3. Genre et renforcement du rôle de la femme dans les TICs
4. Le partenariat secteur privé - secteur public
5. Conversion des dettes (pour l'appui au développement des TICs)
6. Protection de l'environnement
7. Les Logiciels Libres
8. Les stratégies nationales de l'information et de la communication avec un appui spécial à l'Initiative Africaine de la Société de l'Information (AISII)
9. Les applications sectorielles
10. Soutien au Nouveau Partenariat pour le Développement de l'Afrique (NEPAD)
11. Le Fonds de Solidarité Numérique
12. Transfert de la technologie, surtout Sud-Sud
13. Recherche et Développement
14. Les Stratégies d'Investissement
15. Le développement du contenu
16. La gouvernance de l'Internet
17. Relations entre les media traditionnels et les NTICs

18. Cadre législatif et réglementaire
19. Les droits de propriété intellectuelle
20. La Sécurité
21. La coopération régionale

Les commentaires et les propositions d'amélioration ne concernent que les points que l'Afrique souhaiterait voir bonifier. On s'est gardé, dans cet exercice, de revenir sur les passages adoptés.

1. Infrastructure de l'information et de la communication

- Cet aspect est présent aux paragraphes 17, 18 et 19.
- Paragraphe 20: Pourrait être déplacé vers le plan d'action; par contre le texte suivant du plan d'action (chapitre A, paragraphe 1) pourrait devenir le paragraphe 20 de la Déclaration : « The Declaration of Principles can be translated into concrete actions by promoting the use of ICT-based products, networks, services and applications in order to create a measurable impact on societal development, and achieve development goals ».

2. Renforcement des capacités

- Cet aspect est présent aux paragraphes 30, 31, 33A , 33B, 33C et 33D

3. Genre et renforcement du rôle de la femme dans les TICs

Aspect considéré comme transversal et développé dans le plan d'action

4. PPP

Le Bureau recommande d'ajouter les 4 éléments suivants :

- 1 le PPP avec des considérations et ramifications internationales - règles de transparence, environnement propice, etc. -
- 2 le partenariat Nord-Sud dans la promotion des investissements
- 3 le partenariat avec la société civile pour la promotion d'une économie solidaire
- 4 PPP dans la gestion de la chose commune telle qu'Internet

5. La Conversion de la dette : figure dans le plan d'action

6. **L'environnement** : figure dans le plan d'action
7. **Logiciels de source ouverte** : figure dans le plan d'action
8. **Les stratégies nationales de l'information et de la communication avec un appui spécial à l'Initiative Africaine de la Société de l'Information (AIS):**
 - Les éléments sur les stratégies nationales de l'information et de communication figurent au chapitre 6, paragraphe 41. Ils sont cependant noyés dans ce grand chapitre de plusieurs pages. Le Bureau recommande qu'on les fasse apparaître plus clairement.
 - L'élément relatif à l'appui à l'AISI devrait être séparé des éléments sur les stratégies nationales et incorporé à la "Coopération internationale et régionale" au chapitre 10, paragraphe 53 du projet de déclaration et à 2 volets du plan d'action : chapitre 3 paragraphe 18 et chapitre 10 paragraphe 44.
9. **Applications sectorielles:** Cet élément apparaît au chapitre 7 paragraphe 46. L'élément sur les « Handicapés » figure au paragraphe 14 du plan d'action
10. **NEPAD** : a mettre à "Coopération internationale et régionale" au chapitre 10, paragraphe 53. Le nouveau paragraphe modifié devrait être comme suit : En ce sens, nous prendrons des mesures, parmi lesquelles nous pourrions envisager un "Fonds pour la société de l'information" ["Fonds pour la solidarité numérique"] afin de faciliter [et d'appuyer les travaux en cours au sein de l'UIT, de l'UNESCO, de l'AISI et du NEPAD dans les domaines suivants]:...
11. **Fonds de Solidarité numérique** : Cet élément est traité au chapitre 10, paragraphe 53 et dans le plan d'action. Le Bureau demande au Sénégal de prendre toutes les mesures nécessaires pour :
 - envoyer le document officiel sur le Fonds de solidarité numérique au Secrétariat du SMSI à Genève et à tous les pays africains
 - le diffuser sur toutes les listes dont la liste AISI
 - monter au créneau pendant le PrepCom3 pour sensibiliser les acteurs et faire le lobbying nécessaire afin d'attirer un plus grand soutien au concept de solidarité numérique

12. **Transfert de la technologie, surtout Sud-Sud** : Cet élément est traité dans les paragraphes 20, 33B, 53 et dans le plan d'action.
13. **Recherche et Développement** : Ces éléments sont traités aux paragraphes 33B, 47 C et dans le plan d'action
14. **Stratégies d'investissement** : Cet élément apparaît aux paragraphes 19, 33B, 41D et dans le plan d'action
15. **Développement de contenu** : Il est traité au chapitre 8 et dans le plan d'action
16. **Gouvernance Internet** : Cet élément est pris en compte dans le chapitre 44 et ses variantes, 44A et 44B. Le Bureau demande aux participants africains d'être vigilants et de noter que le chapitre 44 a été arrêté comme le point reflétant l'avis majoritaire des pays du Sud.
17. **Relations entre les médias traditionnels et les NTICs** : Cet élément figure au chapitre 8a, paragraphe 51. Dans un souci d'inclusion, le Bureau recommande d'enlever « tel que »
18. **Cadre législatif et réglementaire** : Ces éléments sont traités au chapitre 6, paragraphes 38A, 38+40 et dans le plan d'action. Le Bureau a constaté que la plus grande partie du document ne traite que des conditions d'ouverture de marchés, ce qui semble être démesuré. Ce paragraphe devrait être réduit. Le Bureau recommande aussi de faire ressortir d'une façon plus claire les différents éléments du paragraphe comme les stratégies nationales, les droits de propriété intellectuelle, la gouvernance Internet, la gestion des fréquences, etc.
19. **Les droits de propriété intellectuelle** : Cet élément est traité au paragraphe 40C et dans le plan d'action.
20. **Sécurité** : Cet élément est pris en compte au chapitre B paragraphe 10, chapitre 5 paragraphes 34 et 35C et dans le plan d'action. Le Bureau a constaté que la notion de « terrorisme » tel que placé dans ce document ne semble pas approprié et recommande de l'enlever.
21. **Coopération régionale** : Cet élément est traité au chapitre 10 et dans le plan d'action.

Examen du projet de Plan d'action du Sommet

En parcourant le plan d'action, le Bureau s'est rendu compte de l'absence d'actions importantes qui devraient être prises en compte dans la spécificité africaine comme continent le plus affecté par la fracture numérique, et propose les amendements suivants :

- 1 Ajouter au chapitre 3 sur la promotion des TICs pour le développement, paragraphe 18 :
« (i) Provide continued support to the African Information Society Initiative (AISI) in its efforts to promote ICT for development in Africa »
- 2 Ajouter au chapitre 10 sur la coopération régionale et internationale, paragraphe 44 :
« (d) Develop and strengthen cooperation at national, regional and international levels through existing initiatives such as the African Information Society Initiative (AISI) and the New Partnership for African Development (NEPAD) »
- 3 Ajouter au chapitre E sur la deuxième phase du Sommet, paragraphe 48 :
« (e) Set up an international committee for monitoring, follow up and evaluation of projects to be implemented within or in the framework of the digital solidarity fund or any other fund to be put in place”